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[Text]
are matters that are being looked at to get more use in the 
evening hours.

The question Mr. Cooper raised is one that has come to 
us from a number of Members of Parliament. As Mr. 
Riedel said, we are searching for a way to do that.

That is what we are trying to do. We are trying to have 
a decent place, decent for Members of Parliament and 
decent for Members of Parliament to take their guests, at 
the same time not getting into a situation where we are 
running the classiest restaurant in the western world at 
everybody else’s expense.

Mr. Foster: You mentioned you had announced a 
program for the handicapped and disabled today, or 
perhaps it was just access. I note we have 1,711 employees. 
Is there some plan to try to have a certain percentage of 
handicapped and disabled working for the House of 
Commons? What is the general policy on that?
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Mr. Speaker Fraser: I do not think we have set a 

percentage, but there is a document available now that is 
the action plan for the coming year. As Mr. Young and 
others will remember, we set out a first year action plan 
that was pretty consistent upon meeting certain targets. 
For the most part, those targets have been set, and toward 
the end of that year we instructed all our staff, who did 
such splendid work I think in the first year, to sit down 
and do another action plan.

The action plan is just out, and I have a copy here, 
entitled House of Commons Task Force on the Disabled 
and the Handicapped—Action Plan 1988-1989. You might 
want to have a look at this. We would be very pleased to 
bring people in front of this committee at some other 
time to have a full discussion, if the committee so wished, 
with respect to this action plan. As you know, we have 
continually worked very closely with our House of 
Commons Standing Committee on the Status of Disabled 
Persons, and that committee is represented on your 
committee.

Mr. Vankoughnet: Mr. Speaker, gentlemen, I believe I 
raise this question on behalf of several of my colleagues in 
the House of Commons and certainly in the other place. 
It has to do with the assessment or reassessment of 
parliamentary associations. There is one friendship group 
of which I happen to be chairman, and we have been 
trying for some time to have official recognition, Mr. 
Speaker. I was just wondering if there is any light you 
might shed on this particular ordeal or the circumstances 
surrounding it.

As you know, not too long ago as members of 
Parliament we placed restrictions on travel, or at least 
disclosing travel arrangements and so on, and this has 
curtailed some people from travelling because they are

[Translation]
C’est ce qu’on étudie pour le moment afin d’en 
augmenter la fréquentation en soirée.

Quant à la question soulevée par M. Cooper, elle nous 
a été posée par bon nombre de députés. Comme l’a déjà 
dit M. Riedel, nous cherchons une réponse à cela.

Nous nous efforçons de tenir un endroit acceptable, à 
la fois pour les députés et leurs invités, tout en n’offrant 
pas le service le plus onéreux du monde occidental, aux 
frais des contribuables.

M. Foster: Vous avez mentionné avoir annoncé 
aujourd’hui un programme à l’intention des handicapés, 
ou peut-être s’agit-il seulement de services d’accès. J’ai 
observé que la Chambre des communes comptait 1,711 
employés. A-t-on prévu d’embaucher un certain 
pourcentage de handicapés? Quelle mesure a-t-on prise à 
ce sujet?

M. le Président Fraser: Je ne crois pas que nous ayons 
fixé de pourcentage à atteindre, mais il existe déjà un 
document où l’on précise les mesures à prendre l’année 
prochaine. M. Young et d’autres se rappelleront sans 
doute que nous avons adopté un premier programme 
d’action annuel, qui insistait de façon assez constante sur 
certains objectifs. Maintenant qu’ils ont été fixés, à la fin 
de la première année, nous avons demandé à nos 
collaborateurs, qui avaient effectué un travail vraiment 
impressionnant pendant la première année, de nous 
concevoir un autre programme.

Ce dernier vient d’être publié, et j’en ai un exemplaire 
devant moi. Il s’intitule Groupe de travail de la Chambre 
des communes sur les invalides et les handicapés—Plan 
d’action 1988-1989. Vous voudrez peut-être le consulter. 
Il nous ferait grand plaisir d’amener les responsables de la 
mise en oeuvre de ce programme afin que le Comité 
puisse en discuter avec eux. Vous n’ignorez pas que nous 
avons collaboré assidûment et étroitement avec le Comité 
permanent des handicapés, et ce comité est représenté au 
sein du vôtre.

M. Vankoughnet: Monsieur le Président, messieurs, j’ai 
déjà soulevé la question suivante au nom de plusieurs de 
mes collègues de la Chambre des communes et aussi de 
l’autre endroit. Il s’agit de l’évaluation ou de la 
réévaluation des associations de parlementaires. Je suis le 
président de l’un de ces groupes, et cela fait déjà quelque 
temps que nous essayons d’obtenir une reconnaissance 
officielle, monsieur le Président. Je me demande donc si 
vous pouvez nous éclairer sur cette tentative ou sur les 
circonstances qui l’entourent.

Vous devez savoir qu’il y a peu de temps, mes collègues 
députés et moi-même avons imposé des restrictions à nos 
déplacements, en ce sens que nous avons au moins exigé 
que l’on révèle quelles dispositions de voyages ont été


